

PROTOKOLL

REGIONUTVALG NORD-NORGE		
Møtested:	Scandic Havet, Bodø	
Dato/tid:	5.-6. november 2024	Protokoll: 02/24
TIL STEDE:		
Arbeidsutvalg Nord-Norge:	Bjørn-Arne Skoglund, Tormod Nilsen, Håvard Knygh, Sissel H. Johansen, Bernhardt Halvorsen, Sunniva Skogan og Leif Kåre Halvorsen	
Regionutvalg Nord-Norge:	Lizbeth Johansen, Trygve Ballo, Dan Vidar Rasmus, Dan Rune Larsen, Kent Are Johansen, Marianne Hauan, Sunniva Skogan, Fredrik Thomassen, Dag Idar Nilsen, Bernhardt Halvorsen, Ketil-Magne Løvhaug, Grete E. Arntsen, Svein Robert Guttormsen, Willy Andre Wold, Knut Joakimsen, Fred Tore Fagereng, Bjørn-Arne Skoglund, Leif-Kåre Halvorsen, Kjersti Delp, Ragnhild Engan (dag 2), Snorre Forsbakk, Kay Inge Jensen, Frøydis Forsmo, Jørn Gunnar Ellingsen, Hans Elling Angell (dag 2), Liv Kari Huskebakk, Torgeir Nordås, Robin Sjøgård, Jostein Hov, Kristin Andreassen, Olaf Paulsen, Eirik Alexandersen Bjørnsgård, Peter D. Nikolaisen, Jan Kolsvik, Bjørn Torstein Arnes, Trine Myrvang, Terje Moe, Lillian Sæterstad, Kjetil Sjøvik, Lena Steinslett og Øyvind Sæther	
Valgkomité Nord-Norge:	Frøydis Forsmo, Olaf Paulsen, Bernt Skarstad og Viggo Myhre	
Andre:	Mats Holand (ungdomsrepr.), Anne Kari Snefjellå (vararepr. AU) og Anne Britt Hanstad (sentral valgkomité)	
Forfall:	Bjørn Tore Søfting (vara Lizbeth Johansen møtte), Jan Håland, Vegard Simonsen, Laila Agersborg, Morten Risto, Pål Jøran Skogvang, Torstein Jenssen, Elisabeth Salo, Gry Bjørklund (vara Dag Idar Nilsen møtte), Bjørn Kvammen, Bjørn Andor Hanssen (vara Ketil-Magne Løvhaug møtte), Eivind Kristoffersen, Øystein Rafaelsen, Anders Stavrum Larsen, Stig Johnsen (vara Fred Tore Fagereng møtte), Ståle Andreas Nordmo, Knut Dypvik, Karl Gunnar Strøm, Bjørn Vilhelmsen, Rune Trettbakk, Karen Lovise Andersen, Aleksander Lillevik, Skjalg Nordås, Hugo Mørk, Andreas Lied, Randi Sjøli, Morten Holm, Maria Holm og Asle Håkon Vollan (vara Kjetil Sjøvik møtte)	
Konsernstyret:	Johan Narum (dag 2) og Einar Meisfjord	
Administrasjonen:	Henrik Frisell (dag 2), Christer Skreslett og Magne Trondmo	
Referent:	Magne Trondmo	

Sak nr	Sak
1	<p>Konstituering</p> <p>RU-leder, Bjørn-Arne Skoglund, ønsket velkommen, og org. leder Magne Trondmo foretok opprop.</p> <p>Det var 37 stemmeberettigede til stede ved møtestart. Pga. forsinkelser og kansellerte fly, var en del forsinket. Fra sak 5 var det 41 stemmeberettigede på plass.</p> <p>Ingen merknader til innkalling og sakliste.</p> <p><u>Vedtak:</u> <i>Innkalling og sakliste ble godkjent</i></p> <p><i>Kent Are Johansen og Terje Moe ble valgt til å godkjenne protokoll sammen med regionleder</i></p>
2	<p>Rapportering fra AU Nord</p> <p>RU-leder, Bjørn-Arne Skoglund innledet</p> <ul style="list-style-type: none"> • Orienterte om prosessen rundt beredskapstilskudd i verdikjeden for mat • Litt om produksjonen på Målselv • Nylig avholdt ny-bonde-samling i Tromsø, Veldig bra samling med godt oppmøte. <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Dreier dette seg kun om produksjon av mat, eller inkluderer det også lagring? • Er det de som slakter/foredler som kan søke om midler? • Dette er veldig bra jobbet!! • Vi MÅ komme oss mer på banen i f.t. politikere på alle nivå, da de har slett kunnskap om landbruk. Vi snakker om folkeopplysning om hvor viktig det er med oppegående industri i Nord-Norge som kan foredle de råvarene som produseres i Nord. RU oppfordres til å kontakte «sine politikere». • Beredskapstilskuddet må gjelde hele Nord-Norge <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering.</i> <i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning</i></p>
3	<p>Status i konsernet</p> <p>Styremedlem i Nortura, Einar Meisfjord, gikk gjennom status i selskapet, og la bl.a. vekt på følgende:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Hovedpunkter fra økonomien i 2. tertial. <ul style="list-style-type: none"> ○ 2. tertial en del bedre enn samme periode i fjor, men 1. tertial var en del dårligere. ○ Mye av dette skyldes en del utfordringer på skjærlinja ved det nye anlegget i Tønsberg. • Selv om økonomien fortsatt er krevende, står vi ikke i fare for å komme under de kravene våre kreditorer stiller. • Strategiplan fram mot 2030 <ul style="list-style-type: none"> ○ Målet er 4% driftsmargin i 2030 – skal tas stegvis ○ Beskjed fra årsmøtet i 2023: Snu alle steiner, årsmøtet i 2024: flytte fjell.

	<ul style="list-style-type: none"> ○ Desentralisert slakteristruktur – til stede i hele landet. Men vi må ta ut stordriftsfordeler på skjæring/foredling. ○ Skal innen utgangen av 2025 ta ned adm. kostnader med 125 millioner kroner. ○ Vi har veldig mange gode, potensielle prosjekter med kort tilbakebetalingstid, men vi må ta dette stegvis for å ikke havne i en skvis finansielt i f.t. kreditorene. Vi må ta dette trinn for trinn fram mot 2030. ○ Fortsatt stor overkapasitet på skjæring og foredling. Veldig viktig at vi greier å ta ut overkapasitet. <ul style="list-style-type: none"> ● Industriutviklingsplanen ● 2006 – 41 lokasjoner i Nortura. 2024 – 22 lokasjoner <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering</i> <i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> ● Kan det utdypes litt hva som økonomisk ligger i utfordringene på skjærelinja på Tønsberg? ● Vi har vel en god del bøter pga. brudd på 8-timersregelen mht. transport? ● Er en god del «gjennomtrekk» i kjøttindustrien ● Har vi riktig pris når vi selger til industrikunder? ● Hvor er beredskapen i Nord-Norge dersom vi flytter alt av skjæring og foredling sørover? ● Bjerka og Målselv er vel veldig effektive på skjæring/foredling. Høres rart ut hvis det legges opp til å sentralisere den aktiviteten!? ● Mht. utfordringene i Tønsberg så høres det merkelig ut at vi ikke har greid å lære av tidligere prosesser ● Dersom vi har «satt en strek» ved Trondheim, hadde vi da greid å levere i f.t. beredskap? ● Vi må få betalt for markedsreguleringsrollen – og i tillegg få betalt av staten for det som går på beredskap. ● Det er greit å sette fokus på kostnader, men vi må sette trykk på at vi får riktig betalt for det vi selger – bedre inntjeningen. Vi må ha bedre marginer på det vi selger ● Vi kan ikke selge for billig til konkurrentene gjennom leveringsplikten. Vi må sette opp PGE.
4	<p>Orientering fra det enkelte fagutvalg (inkl ungdomsutvalg)</p> <p>Dyreslagsrepresentantene i AU, samt ungdomsrepresentanten, ga en kort rapportering fra de enkelte fagutvalg.</p> <p><u>Håvard Knygh (gris)</u></p> <ul style="list-style-type: none"> ● Fagutvalget vært på besøk på nyanlegget i Tønsberg. ● PGE viktig oppgave for fagutvalget – 2 ganger i året. Tett samarbeid med Norsvin ● Dyrevelferdsmeldinga ● Forhold prissetting - slaktegris vs smågris ● Innspill til jordbruksforhandlingene ● Prognosene viser ok balanse i markedet – men det er en skjør balanse ● Nytt regelverk i f.t. konsesjon (engangsputer) fra neste år, kan medføre underskudd på smågris en periode. Medfører konkurranse i tilførselsmarkedet. <p><u>Sissel H Johansen (egg)</u></p> <ul style="list-style-type: none"> ● Skjedd mye på eggside – fra stor overproduksjon til underdekning. ● Mange nye eggprodusenter som er på tur inn nå – 35 i Nortura. ● Vi må ha noe overkapasitet for å ha dekning i høytidene ● Jobbet mye med PGE

- Ny hybrid – ligger an til at produsenten kan ha dyrene noe lengre enn i dag
- Kjønnssorterte egg
- Økt pris på eggene – men også dyrere unghøner
- Innspill til jordbruksforhandlingene
- Jobbet mye med et opplegg for etableringskontroll

Leif Kåre Halvorsen (storfe)

- Jobber med PGE
- Utfordring med stort lager på storfe
- Kalveslaktning fra januar (noe større kalv nå en ved forrige runde). En del i fagutvalget er kritiske til dette.

Sunniva Skogan (småfe)

- 5000 færre lam slaktet pr forrige uke på landsbasis, men ikke så ille i Nord
- Søkelys på å få inn lam til riktig tid – viktig med riktig prisløype
- Fagutvalget opptatt av at vi må få til å «strekke sesongen» i dagligvarebransjen. Har gått noe i riktig retning år.
- Fått ut ung sau som en egen varelinje
- Utfordring med høyt lager av sau
- Fenalår av villsau – nytt produkt
- Jobber i f.t. tilførsler
- Innspill til jordbruksforhandlingene – friske diskusjoner
- Lengdemåling

Mats Holand (ungdom)

- Leder i ungdomsutvalget
- Er også med i Nortura sitt bærekraftsråd
- Arrangerer samling for unge norturabønder (og fremtidige bønder) på Stjørdal i februar
- Har gått gjennom nybrukerpakken – og sendt en del innspill til styret i forbindelse med det
- En del representasjonsoppdrag
- Får faglig påfyll om ulike områder i Nortura

Vedtak:

Regionutvalget tar saken til orientering.

Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.

Spørsmål/kommentarer:

- Hvordan greier fagutvalgene å spre kunnskapen ned til den enkelte bonde?
- Lite fett på lammene nå – er det avlen som har bidratt til dette?
- Gjøres det noen grep i f.t. å få solgt sauen?
- Hvordan ligger vi an i Nord-Norge mht. antall gris?
- Hvordan går det med prosjektene som har vært i gang i Troms i tilknytning til mere gris?
- Hvem er det som skal utføre kontroll i f.t. engangspurker?
- Utfordrende at når det skal gis innovasjonsmidler til bygging av smågrisproduksjon, så betinger det midler også til slaktegrisproduksjon.
- Når Nortura betaler mer for å kjøpe eggene, så må vel dette gjenspeiles i prisen til forbruker?
- Importerer Nortura noe på storfe (kvoter)?
- Greier vi å unngå at det kjøttet som ligger på lager ikke blir for gammelt?
- Når kan vi forvente at det blir mulighet for at Nord kan ta del i Angus-avtalen?
- Det at vi ikke får tatt del i Angus-avtalen, er en form for diskriminering
- Er det slik at kvaliteten på kjøtt/biff fra Angus er bedre enn kvaliteten på NRF?
- Greier vi å ta ut merpris på anguskjøttet?

	<ul style="list-style-type: none"> • Vi må heller få til en egen Nord-Norsk branding (Målselv) i stedet for å kreve å ta del i angusavtalen. • Har ungdomsutvalget noen strategi for å besøke landbruksskolene mht. samvirkeopplæring?
5	<p>Eierstruktur – inndeling av distrikt</p> <p>Magne Trondmo innledet med en kjapp gjennomgang av ny eiermodell – da i hovedsak rundt det som omhandler distrikter og distriktsutvalg</p> <p><u>Følgende vedtak ble gjort med hensyn til distriktsinndeling:</u></p> <p><i>Distrikt 110:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Midt-Finnmark</i> • <i>Vest-Finnmark</i> • <i>Øst-Finnmark</i> <p><i>Distrikt 120:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Kåfjord</i> • <i>Nord-Troms</i> • <i>Ullsfjord</i> <p><i>Distrikt 130:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Astafjord</i> • <i>Balsfjord og Storfjord</i> • <i>Midt-Troms</i> <p><i>Distrikt 140:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Evenes og Tjeldsund</i> • <i>Kvæfjord og Harstad</i> • <i>Narvik og Ballangen</i> <p><i>Distrikt 150:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Andøy</i> • <i>Lofoten</i> • <i>Vesterålen</i> <p><i>Distrikt 160:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Beiarn</i> • <i>Midt-Salten</i> • <i>Nord-Salten</i> • <i>Svartisen</i> <p><i>Distrikt 170:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Hattfjelldal</i> • <i>Nord-Helgeland</i> • <i>Vefsn og Grane</i> • <i>Ytre Helgeland</i> <p><i>Distrikt 180:</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Bindal</i> • <i>Sør-Helgeland</i> • <i>Vega</i> <p>Etter at distriktene var vedtatt, ble møtet delt i grupper – pr distrikt. Gjennom disse gruppemøtene ble det valgt/utpekt en leder i det enkelte distrikt og det ble vedtatt navn på distriktene. Formelt sett vil ikke distriktsutvalgene konstituere seg før etter eiermøtene. Dvs at valg av distriktsutvalgsledere i dette RU-møtet er å betrakte som «uformelle valg» - og vil gjelde fram til</p>

utvalgene konstituerer seg til vinteren. Gruppene snakket også om aktuelle aktiviteter i tiden framover.

Følgende ble vedtatt mht. ledere i- og navn på distriktsutvalgene:

Distrikt 110:

- *Midt-Finnmark*
- *Vest-Finnmark*
- *Øst-Finnmark*

Leder: Dan Vidar Rasmus

Navn: Finnmark

Distrikt 120:

- *Kåfjord*
- *Nord-Troms*
- *Ullsfjord*

Leder: Kent-Are Johansen

Navn: Nord-Troms

Distrikt 130:

- *Astafjord*
- *Balsfjord og Storfjord*
- *Midt-Troms*

Leder: Fredrik Thomassen

Navn: Nordlys

Distrikt 140:

- *Evenes og Tjeldsund*
- *Kvæfjord og Harstad*
- *Narvik og Ballangen*

Leder: Svein R. Guttormsen

Navn: Hålogaland

Distrikt 150:

- *Andøy*
- *Lofoten*
- *Vesterålen*

Leder: Ikke avklart

Navn: Ikke avklart

Distrikt 160:

- *Beiarn*
- *Midt-Salten*
- *Nord-Salten*
- *Svartisen*

Leder: Frøydis Forsmo

Navn: Salten

	<p><u>Distrikt 170:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Hattfjelldal • Nord-Helgeland • Vefsn og Grane • Ytre Helgeland <p>Leder: Lillian Sæterstad Navn: Helgeland</p> <p><u>Distrikt 180:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Bindal • Sør-Helgeland • Vega <p>Leder: Peter D. Nikolaisen Navn: Sør-Helgeland</p>
6	<p>Orientering fra medlem/tilførsel/livdyr</p> <p>Tilførselsleder, Christer Skreslett, orienterte om aktuelle saker.</p> <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering. Lederne av distriktsutvalgene følger opp saken i distriktsutvalgene, og oppretter dialog med tilførselsleder om videre arbeid med økte tilførsler i distriktet. Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Er ikke Lofotlam en merkevare for Rema? • Vi må ikke risikere å tape (ved konkurs f. eks) i forbindelse med livdyrfinansiering • Viktig at vi har en livdyrfinansiering – spesielt for en ny produsent. En ny produsent vil kanskje ha utfordring med å få driftskreditt før han/hun har hatt noe omsetning (ble tilbakevist i møtet). • Sies at det er underskudd på foringskalv, men skjønner ikke helt hvordan det henger sammen!? Det er flere som har liggende kalv for salg – uten å få kjøper. Christer sjekker • Er det lurt med transport av kalv fra Trøndelag til Nord-Norge – i disse smittefaretider? • Det er langt lettere å formidle livdyr via Tine-rådgiver enn gjennom Norturasystemet. De har oversikt • Skjer det noe mht. telledato? • Ser man noen nedgang på antall ammekyr? • Vet vi noe om hvor vidt det er forskjeller på de ulike sauerasene mht. hvem som gir seg? • Håper det jobbes for å unngå tollnedsettelse på lam, selv om vi kommer i en situasjon med litt underdekning. Hvis ikke er vi fort tilbake til samme dynamikk som i 2015 • Er det vår jobb å sikre arbeidsveien til de ansatte? Er det fellesskapet som skal betale det? • Er det mulig å hente ut noen erstatning knyttet til kostnader knyttet til stengt vei?
7	<p>Orientering fra regional og sentral valgkomité</p> <p>Anne-Britt Hanstad fra sentral valgkomite og Frøydis Forsmo fra regional valgkomité orienterte og ba RU-representantene om å komme med innspill til kandidater.</p> <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering.</i></p>

<p>8</p>	<p>Økonomien i Nortura – hvorfor er vi der vi er?</p> <p>Konserndirektør, Henrik Frisell, orienterte – med hovedfokus på resultater 2. tertial</p> <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering.</i> <i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Det sies at slakting i Tønsberg går i hht. plan, mens vi sliter med skjæring. Greier vi å «ta unna» det vi slakter? Blir slaktingen «hemmet»? • Produserer Norfersk noe som er basert på importerte råvarer? • Hvorfor bygger vi så mye lager på sau? Vi har jo hatt et marked for sau tidligere – virker som det ikke blir ivaretatt. • Salg av sau til industribedriftene har stupt. Vet vi om disse bedriftene har erstattet dette kvantumet med andre typer kjøtt? • Hvor stort er «tapet» knyttet til skjæreavdelingen i Tønsberg i kroner og øre? • 15% nedgang i livdyrsalg – hvorfor? • Er ambisjonene knyttet til Tønsberg høyere enn på andre tilsvarende anlegg? • Det virker som man ikke har greid å forutse hvilke utfordringer som ville komme med såpass mange nye ansatte skjærere i Tønsberg • Synes ofte vi er for dårlig til å fortelle de gode historiene – vi skryter ikke akkurat av oss selv • Hva kan den enkelte eier gjøre for å bidra positivt inn i selskapet? • Kan det regnes på hva det vil bety for Nortura dersom bonden får oppgjøre noen dager senere enn i dag? Vi får i dag oppgjørene veldig raskt – sammenlignet med en del andre sammenlignbare bransjer. • Grillpølsene våre er ikke slik de var – mht. smak. • Mht. sentralisering – vet vi at dette gir den gevinsten vi har forutsatt? • Ses det mere på samhandling med forsvaret?
<p>9</p>	<p>Norturas datterbedrifter</p> <p>Konserndirektør, Henrik Frisell, orienterte om Nortura sinne datterbedrifter. Han nevnte bl.a. følgende:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Datterselskapene kompletterer morselskapet • Døtrene har hatt god økonomisk utvikling de siste årene og bidrar betydelig inn i Nortura • Datterselskapene utgjør 30% av konsernets samlede inntekter hittil i år <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering.</i> <i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • I f.t. resultat 2030 – 4%. 50 mill på døtre – 850 på mor. Hvordan skal man greie dette i f.t. mor? • Hvorfor er det så vanskelig å øke inntjeningen på produktene?
<p>10</p>	<p>Selskapsstruktur</p> <p>Konserndirektør, Henrik Frisell, orienterte.</p> <ul style="list-style-type: none"> • Løypemelding i f.t. prosessen

	<ul style="list-style-type: none"> • Det har vært gjort grundige vurderinger rundt splitting av selskap eller ikke – og elementer rundt det. • Det går nå i retning av at det ikke blir gjennomført en fisjon, men at det utarbeides en konsernstruktur som innebærer at de 2 organisasjonene (råvare- og sluttmarked) vil operere som om de var separate enheter – innenfor rammene av dagens konsernstruktur • En «intern omorganisering» vil være enklere å gjennomføre, gi lavere gevinstrealisering innebærer lavere investeringer og mindre risiko for konsernet totalt sett. • Verden endrer seg – det må vi også <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering.</i> <i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Hvem er det som har bedt om at dette skulle utredes • De varelinjene som fjernes – fjernes de for godt? • Er det noen anslag på hva prosessen knyttet til dette koster? • Håper at trykket blir satt på «den siste delen» - altså salg/marked. Føler ofte at det er i det siste leddet det svikter. Vi kan ikke overleve utelukkende på å kutte kostnader • Kjøper vi fortsatt «hylleplass» i butikkene? • Hvilke fordeler ville vi evt. hatt ved å gjøre deler av selskapet om til et AS?
11	<p>Hvordan nå målsettingen i bærekraftstrategien til Nortura med økt oppslutning om klimakalkulatoren?</p> <p>Bernhardt Halvorsen innledet med en del tanker rundt bærekraft og klimakalkulator.</p> <p>Mats Holand gikk nærmere inn på klimakalkulatoren i bruk</p> <ul style="list-style-type: none"> • Vi har et mål om alle norturaeiere skal gi sitt samtykke i f.t. klimakalkulatoren • Tall som i stor grad legges til grunn i f.t. utslipp o.l. i dag er langt dårligere for landbruksnæringen enn det som er reelt i Norge. Dette skyldes at vi ikke har gode nok norske data. • Vi trenger tyngde bak tallene – og det har vi ikke i stor nok grad i dag • Risiko for innføring av CO2-avgift – noe vi ikke har noe ønske om • Det er veldig enkelt å gi dette samtykket – det er noen klikk på en telefon • Man risikerer ikke noe ved å gjøre dette • Kalkulatoren er ikke perfekt – det mangler mye for at den skal være god. Men ved å gi samtykke vil det gi oss et langt bedre datagrunnlag • Budskapet fra bærekraftsutvalget i Nortura er at man MÅ gå inn og gi samtykke. <p><u>Vedtak</u> <i>Regionutvalget kom med følgende innspill</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Alle som sitter i møtesalen, bør gå inn og gi samtykke i klimakalkulatoren</i> • <i>Kretsledere/kretsutvalg tar med seg oppfordringene om at flest mulig på inn i klimakalkulatoren og gi samtykke inn i julemøter og andre eiermøter framover. Kretsledere må få tilsendt noen plansjer rundt dette som de kan vise fram</i> <p><i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Kretsledere tar dette med seg – får relevant plansjer – og viser dette i aktuelle møter framover. • Hvorfor skal jeg som bonde gi fra meg disse dataene gratis?

	<ul style="list-style-type: none"> • Dataene som inngår i dette, er vel stort sett offentlige uansett – så man risikerer ikke noe ved å gi samtykke. • Er dette et eget punkt i KSL? • Vi må få et bedre system som bidrar til at alle nødvendige data kommer inn i dette. Bl.a. i f.t. regnskapsdata • Hvor høy må oppslutningen om kalkulatoren være før man kan si å ha «god nok» oppslutning • Så lenge det er så mange «hull» i kalkulatoren, vil man ikke få gode nok data. • Hva skjer med disse dataene? Hvem får tilgang? • Hvem jobber med disse tingene i Nortura – har vi rådgivere?
12	<p>Styreleders tanker rundt framtida for Nord-Norge</p> <p>Styreleder, Johan Narum, innledet og tok for seg bl.a. følgende.</p> <ul style="list-style-type: none"> • Vi håndterer mottaksplikten gjennom de 3 anleggene i har i Nord • Industriutviklingsplanen skal bidra til best mulig total økonomi i konsernet • Erfaringer hittil viser at det å samle skjæring/foredling på færre anlegg gir effekter. • Foregår en jobb i f.t. å ta ned adm. stillinger • Anleggene våre i Nord er godt rigget for å være med videre • Beredskapstilskuddet er et godt eksempel på god politisk jobbing • Vi bidrar med arbeidsplasser også ut over det som foregår på den enkelte gård → samfunnseffekter • Politikernes målsettinger <ul style="list-style-type: none"> ○ Stortingets jordbrukspolitiske mål <ul style="list-style-type: none"> ▪ Selvforsyning av egg og kjøtt – forsyningsikkerhet ▪ Landbruk over hele landet ▪ Økt verdiskaping ▪ Bærekraftig landbruk med lavere utslipp av klimagasser ○ Stortingets næringspolitiske mål <ul style="list-style-type: none"> ▪ En velfungerende konkurranse i verdikjeden for mat <ul style="list-style-type: none"> • Konkurranse mellom industriaktørene • Konkurranse i handelen • Konkurranse på like vilkår i hele verdikjeden • Alle bønder i Norge er dønn avhengige av politiske føringer og importvern • Kjøttets tilstand 2024 (Animalia) • Skal vi levere på de forventninger som foreligger (blant forbrukerne) må vi ha produksjon over hele landet. <p><u>Vedtak:</u> <i>Regionutvalget tar saken til orientering.</i> <i>Arbeidsutvalget tar innspillene i diskusjonen til etterretning.</i></p> <p><u>Spørsmål/kommentarer:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Føler ikke at Nortura er med og trykker økonomien i Nord-Norge. Store utfordringer med avskalling i Nord • Når prisen på voksensau blir satt ned med 3 kr, så føler ikke bonden at dette er å levere på formålsparagrafen • Inne i en negativ spiral i Nord • Er det slik at kjedene spekulerer i at Nortura har lagre som må tømmes? • Kan man ikke bruke omsetningsmidler på å få brukt noe av lageret til bruk i dyremat f. eks? • Vi må ikke finne på å bruke godt spiselig kjøtt i dyremat • Vi i Nord ser potensialet i Nordlys-merket. Kunne ikke det vært brukt for å bidra til å løfte de Nord-Norske produktene

	<ul style="list-style-type: none"> ○ Vi har lykkes godt med Nordlys i f.t. Proff og industri, men vi sliter med dagligvare ● Kan vi ikke utnyttet «treningssegmentet» i ft. proteinprodukter (jfr Tine) – bruke influensere ● Mht. influensere, så burde vi tørre å benytte de som kanskje er litt kontroversielle ● Skal vi fortsette med Nord-Norgestrekket? ● Det sies at vi må produsere mere basert på utmark. Vi greier ikke selge det vi produserer i dag – hvordan skal vil da greie å selge mere? ● Er det noen tanker rundt å etablere flere butikker etter samme mal som medlemsbutikken på Steinkjer? ● Vil gjerne ha noen tanker rundt «forskjellsbehandling» gjennom bruk av kvantumstillegg? ● Ang. nisjeslakt. I Finnmark er det en del som snakker om å bruke et fryselager som et nedskjæringsanlegg til bruk i f.t. nisje – i samarbeid med slakteriet i Karasjok. Hvordan ser styret på det?
13	<p>Åpen post/Innkommne saker</p> <p><u>Innspill fra krets Kvæfjord og Harstad</u></p> <ul style="list-style-type: none"> ● Skilt med reklame i utmark, og utfarts punkt/parkeringsplasser ● Ideen er å få ut billig reklame som vises godt og ses av mange + forklarende og konflikt dempende mot andre brukere av utmarka. ● Økt salg, forståelse og kortere vei fra produsent til forbruker. ● Pris på plakatene er ikke klar, men vil være «overkommelig». ● Bør vi gjennomføre i hele regionen, hele landet? ● Får vi de satt opp, og ettersett uten kostnader? Kan hver produsent(er) ha «sin» plakat? <p><u>Spørsmål/kommentarer</u></p> <ul style="list-style-type: none"> ● Dette burde være aktuelt både mht. storfe og småfe <p>Tilførsel/rådgivning i Nord er allerede koblet på saken Arbeidsutvalget følger dette opp.</p> <p><u>Innspill fra krets Nord-Helgeland:</u> <i>Vi ønsker en redegjørelse med begrunnelse fra styret vedrørende andelen EMV og vår rolle i denne produksjonen. Er av den formening at dersom vi går inn i dette med åpne øyne og uten å ta en offentlig og åpen debatt om dette graver vi vår egen grav. Det er selvsagt ikke mulig å komme senere å si at dette var ikke det vi så for oss. Slik jeg har tolket Ru Nord så er dette så langt unna det vi ønsker som det går an å komme jmf egne utsalg, kjøttbil etc.. Skjønner at dette er ikke bare opp til oss å bestemme, men tenker dette kan ikke forbigås uten debatt</i></p> <p>Henrik Frisell og Einar Meisfjord svarte på dette</p> <ul style="list-style-type: none"> ● EMV er en viktig del av kategoristyring. Vil også kunne være med og styrke merkevarene. ● Vi må være til stede der veksten er <p><u>Innspill fra krets Bindal:</u> <i>Det skal være en mulighet for medlem i Nortura å øke verdiskapningen på egen gård med utgangspunkt i eget slakt, men med den dramatiske økning på fraktkostnader er det i praksis en ordning som favoriserer medlem nært slakteri. Altså medlem som har mulighet å hente slakt selv</i></p>

	<p><i>fra slakteri. Kundene er ikke villig å betale det påslaget som frakten utgjør i dag, dermed mister flertallet av medlemmene denne verdiskapningen.</i></p> <p><u>Christer Skreslett svarte ut</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Lik frakt for alle. • De som henter på anlegg, betaler ikke frakt • Nortura må ha kostnadsdekning for den jobben som gjøres. Fellesskapet kan ikke dekke dette. <p><u>Innspill fra krets Sør-Helgeland</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • <i>Ønsker en orientering om tilleggsytelser, puljetillegg og kvantumsutbetaling for alle dyreslag i Nord.</i> • <i>Orientering om økonomien ved at anlegg blir lagt ned, og effekten av dette.</i> • <i>Status beredskaps midler for hele Nord Norge.</i> • <i>Antall ansatte i administrasjon i forhold til antall leverandører.</i> • <i>Skal nortura være bank utover driftskreditt ordningen, eks utlån av penger til kjøp av høner.</i> <p>De fleste spørsmålene/innspillene ble svart ut gjennom ulike innlegg i løpet av RU-møtet</p> <p>I f.t. pkt 1, ble det diskutert følgende:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Norturas leveransevilkår ligger ikke tilgjengelig på nett. Dette begrunnes med konkurranseforhold. • I praksis får våre konkurrenter raskt tak i våre priser og vilkår uansett • Som leverandør er det veldig merkelig å ikke ha tilgang til gjeldende priser og vilkår. De burde i det minste vært sendt ut f. esk 1 gang pr år. • Signalene bringes videre <p><u>Øvrige saker/spørsmål under åpen post</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Har Nortura møter med politikere for å drive opplæring om sammenhenger? • I f.t. beredskapstilskudd bør de tillitsvalgte gå på «sine politikere» for å få dette til å gjelde hele Nord-Norge • Burde AU ha drevet direktekontakt mot politikere? <ul style="list-style-type: none"> ○ Styret utfordrer RU-lederne på dette ○ Vi må være koordinerte ○ Må sørge for at dette ikke foregår i Oslo – må ut lokalt • RU-leder signaliserer at han ønsker å utfordre Norsk Landbrukssamvirke til å lage materiell til bruk mot politikere • DVP småfe. Får besøk av veterinær – koster. Må ta kurs – gir meg ingenting. Vi må se på denne ordningen – slik at vi får noe igjen for den. • Produsenter i områder med dårlig veterinærdekning må betale store summer for dette. Må jobbes for en lik pris. Burde vær tema for jordbruksavtalen.
	<p>Oppsummering/evaluering</p> <ul style="list-style-type: none"> • Skryt for et godt møte – gode innlegg – dyktig leder